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ســینمای ایتالیا، پرافتخارترین کشــور در 
عرصه اســکار بین المللی، فیلم »دست خدا« را 
به عنوان نماینده رســمی خود در اسکار ۲۰۲۲ 

معرفی کرد.
به گزار ش ایســنا به نقل از ورایتی، »پائولو 
ســورنتینو« با فیلم جدیدش »دســت خدا« 
نماینده سینمای ایتالیا در شاخه بهترین فیلم  

نود و سومین دوره جوایز سینمایی اسکار شد.
این فیلــم روایتگر داســتان کودکی به نام 
فابیتو است که در دهه ۱۹۸۰ میلادی در شهر 
پرآشوب ناپل ایتالیا، عشق به فیلمسازی را در 

سر می پروراند. »دست خدا« نخستین نمایش 
جهانی خود را در جشــنواره ونیز امسال تجربه 
کرد، جایی که در رتبه دوم جایزه هیات داوران 
قرار گرفت و »فیلیپو اســکوتی« نیز برای بازی 
در این فیلم موفق به کســب جایــزه مارچلو 
ماســترویانی بهترین بازیگر نوظهور جشنواره 

شد. 
»دســت خدا« از تاریــخ ۲۴ نوامبر اکران 

سراســری خود را در ایتالیــا آغاز می کند و  از 
سوم دســامبر نیز به صورت محدود در گیشه 
جهانی اکران می شود. این فیلم از ۱۵ دسامبر 
نیز از سوی ســامانه نمایش آنلاین نتفلیکس 
منتشر خواهد شد.  سینمای ایتالیا با کسب ۱۴ 
جایزه در بخش بهترین فیلم  غیرانگلیسی زبان، 
پرافتخارترین کشور در این عرصه است و آخرین 
بار در سال ۲۰۱۴ با فیلم »زیبایی بزرگ« ساخته 

»پائولو سورنتینو« موفق به کسب این جایزه شد 
و پیش از آن نیز »واکســی« ساخته »ویتوریو 
از »ویتوریو  دسیکا«)۱۹۴۷(؛ »دزد دوچرخه« 
دسیکا« )۱۹۵۰ (؛ »دیوارهای مالاپاگا« ساخته 
»رنه کلمنت« )۱۹۵۱(؛ »اســترادا« ســاخته 
»فدریکو فلینی«)۱۹۵۷(؛ »شب های کابیریبا« 
ساخته »فدریکو فلینی«)۱۹۵۸(؛ »هشت ونیم« 
بــه کارگردانــی »فدریکو فلینــی« )۱۹۶۴(؛ 

»دیروز، امروز، فردا« بــه کارگردانی »ویتوریو 
دسیکا« )۱۹۶۵(؛ »بازپرسی درباره یک شهروند 
دور از ســوظن« به کارگردانــی »الیو پتری« 
)۱۹۷۱(؛ »بــاغ خانواده فینتســی کونتینی« 
ساخته »ویتوریو دسیکا«)۱۹۷۲(؛ »آمارکورد« 
از »فدریکو فلینی« )۱۹۷۵(؛ »سینما پارادیزو« 
تورناتــوره«)۱۹۹۰(؛  کارگردانــی »جوزپه  به 
»مدیترانه« از »گابریل ســالواتوره« )۱۹۹۲(؛ 
»زندگی زیباســت« بــه کارگردانــی »روبرتو 
بنینی« )۱۹۹۹(  این جایزه را برای ایتالیایی ها 

به ارمغان آورده بودند.

کتــاب »ارســطو؛ راهنمای سرگشــتگان« 
نوشته جان. ای. وللا با ترجمه محمود دریانورد 
منتشر شــد. به گزارش ایســنا، چاپ دوم این 
کتاب در مجموعه راهنمای سرگشتگان توسط 
انتشــارات علمی و فرهنگی منتشر شده است. 
از ایــن مجموعــه پیش تر کتاب هــای دیگری 
نظیر »هوســرل، هابز«، »کیرکگور«، »هگل«، 
و...  »تجربه گرایان«  »نسبی گرایی«،  »سقراط«، 

منتشر شده بود.
در معرفی ناشــر از کتاب »ارسطو؛ راهنمای 
سرگشــتگان« می خوانیم: »بیش از هزار سال 

ارســطو تقریباً در همه موضوعات، اولین مرجع 
در جهان غرب در نظر گرفته می شد. آموزه ه ها و 
افکار او مجموعه بخش هایی عظیم از موضوعات 
را در بر می گیرد و  کمک های درخور توجهی به 
همه زمینه های تحقیقاتی شناخته شده در جهان 
باستان کرده است. جان ولا در »ارسطو: راهنمای 
سرگشــتگان« به بررســی زمینه های تاریخی، 
فلسفی و سیاســی ای می پردازد که نظریه های 

ارســطو در آن تکامل یافته اند. این کتاب شرح 
روشن و کاملی از کار و اندیشه این متفکر کلیدی 
عرضه می کنــد و طرح کلی ایده های اصلی او و 
راه هایی را نشــان می دهد که از طریق آن ها بر 
تاریخ فلسفه غرب تأثیر گذاشته اند. این کتاب با 
ساختار موضوعی، تمام آثار کلیدی ارسطو را از 
نظر می گذراند و برای نیازهای خاص دانشجویانی 
که نیاز به درک درســتی از نظریه ها و ایده های 

او دارند، تنظیم شــده است.« در پشت جلد این 
کتاب هم آمده است: »از مجموعه بسیار عظیم 
و متنوع آثار مکتوب ارســطو تنها یک پنجم آن 
به دست ما رســیده است و به بخش اعظمی از 
کارهای او دسترســی نداریم. با این همه شاهراه 
درخشانی که وی در فلسفه گشوده است، مسیر 
تفکر بشــری را الی الابد تعیین کرده اســت. در 
خصــوص آثار وی نکته مهم آن اســت که آثار 

برجای مانده به احتمال بسیار زیاد یادداشت های 
درسی وی هستند و بنابراین دستیابی به فهمی 
منسجم از فلســفه وی چندان آسان نیست. در 
کتاب حاضر مجموعه ای از نوشــته های ارسطو 
بررسی شده است که در فعالیت فلسفی و علمی 
او نقشــی بنیادین دارنــد. بنابراین کتاب حول 
پنج مفهوم انســجام یافته است؛ مفاهیمی که 
فهم آنها در نظر ارســطو، و لذا در تمام فلســفه 
ضروری است: جوهر یا اوسیا، طبیعت یا فوزیس، 
معرفت یا اپیستمه، نفس یا پسوخه و نیکبختی 

یا ائودایمونیا«.

»دست خدا« وارد رقابت اسکار شد

»ارسطو؛ راهنمای سرگشتگان« در بازار کتاب

یک جامعه شــناس درباره پررنگ شــدن خشــونت در 
ســریال های شبکه نمایش خانگی می گوید: اساسا خشونت 
خوب نیست اما باید پذیرفت که در جامعه ما هست و نباید 
آن را از آثار نمایشــی حذف کرد بلکه علل آن را ریشه یابی 

کرد.
دکتر ســمیه فریدونی با اعتقاد بر اینکه منکر این حجم 
خشــونت در جامعه نیســت که بازنمایی آن در سریال ها 
نمایش داده می شــود، می گوید: فیلمسازانی که به خشونت 
می پردازند، دستشــان درد نکند؛ چراکه مردم را از اتفاقات 
جامعــه آگاه می کنند. ما باید قبول کنیم که خشــونت در 

جامعه وجود دارد و علل آن را ریشه یابی کنیم.
وی که عضو هیات علمی موسسه پژوهش و برنامه ریزی 
آموزش عالی اســت در گفت و گو با ایسنا درباره این سوال 
که آیا این روزها خشونت حرف اول را در سریال های شبکه 
نمایش خانگی می زند، و آیا این اتفاق آموزنده اســت یا بار 
منفی برای مخاطــب دارد؟ دیدگاهش را اینگونه بیان کرد: 
بازنمایی خشونت در سریال های حال حاضر شبکه نمایش 
خانگی و همین طور فیلم های ســینمایی مان، مدتی است 
صدر اخبار شــده و همه آدم ها درباره اش حرف می زنند و 
ابراز نگرانی های شــدیدی می کنند، ولی من دوست دارم از 
این منظر به آن نگاه کنیم که آیا خشونت هایی که در فیلم 
و ســریال های ایرانی شاهد آنها هستیم غیرواقعی هستند؟ 
آیا ســاخته و پرداخته ذهن کارگردان و نویســنده اند یا ما 
برای همه آنها مشاهده عینی داریم؟ شاید هم ما گزینه های 

فجیع تر از این ها را روزانه در جامعه می بینیم.
آیا تنها رسالت هنر نشان دادن خوبی هاست؟ 

او ادامــه داد: می خواهم این را بگویــم که مواجهه ما با 
این موضوع، مواجهه ای از ســبک سیاست گذاری مان است 
که غالباً صورت مشــکل را حذف می کنیم و فکر می کنیم 
این حذف کردن، راه حلی برای ماجراست. آیا تنها وظیفه و 
رسالت هنر این است که به ما حال خوب بدهد و قشنگی ها 
و آدم های خوب را نشان بدهد؟ همان کاری که صداوسیمای 
ما می کند، در واقع صداوسیما ممکن است خشونت را نشان 
ندهــد اما حجمی از غم را نشــان می دهد که به نظرم روی 
دیگری از خشونت است. و شاید شبکه نمایش خانگی تنها 
جایی است که آدم ها امکان این را پیدا می کنند که واقعیت 

آنچه که در جامعه رخ می دهد را به نمایش بگذارند.
کلیشه، شعار و رویاپردازی در صداوسیما تا کی؟

وی همچنیــن نمونه هایی از ســریال های تلویزیون که 
بــار غم را برای مخاطب داشــتند، یادآور شــد و گفت: به 
عنوان مثال ســریال »ستایش« یا ســریال »افرا« که اخیرا 
از تلویزیون پخش شــد، گونه های دیگری از خشــونت را 
نشــان دادند و غم را در شدیدترین حالت آن در رسانه ملی 
بازنمایی کردند و جنس این دســته از کارها این طور است 
که می گویند همه آدم ها بد هستند و فقط کسی که ناگهان 
وارد داستان می شــود، چیزی از خوبی و مهربانی را با خود 
می آورد. مخاطبان ببینید فــلان کاراکتر چقدر آدم خوبی 
است، چقدر صبور است که توانست از سختی ها عبور کند! 
متاسفانه مدام کلیشه، شعار و رویاپردازی در کارها می بینیم 
کما اینکه بسیاری از همین عزیزانی که در رسانه ملی فیلم و 
سریال می سازند اگر پای صحبت هایشان بنشینیم خودشان 
هم خوشحال نیستند از اینکه پایان کارهایشان اینگونه باشد 

بلکه ناگزیرند که داستان ها را اینگونه به پایان برسانند.
فریدونی سپس به ســریال »زیر پای مادر« اشاره کرد و 
توضیح داد: به عنوان مثال سریال »زیر پای مادر« که چند 
ســال پیش از تلویزیون پخش شــد، دو کاراکتر پدر و مادر 

در این فیلم دیده شــدند که به هم علاقه مند شــده بودند 
اما انتهای داستان پدر برای حفظ بنیان خانواده اش و حال 
خوب پسرش به ســمت همسر سابقش برگشت و به نظرم 
قصه پایان خیلی لوسی داشت و حتی بازیگران هم اعتراض 
کردند. درواقع این سبک از نگرش ها، از جمله نگرش هایی 
هستند که مردم با آنها مرتبط نمی شوند، چون واقعیت های 
جــاری زندگی ما نیســت و حتی با اصول نوشــتن درام و 

فیلم نامه هم گاه مطابقت ندارند.
مالک »زخم کاری« را با آن همه خشونت

همه دوست داشتند
این جامعه شــناس در بخشی دیگر از این گفت و گو به 
خشونت شخصیت مالک در سریال »زخم کاری« اشاره کرد 
و گفت: وقتی این مجموعه از شــبکه نمایش خانگی پخش 
می شــد، آدم ها مدام می پرســیدند چطور شخصیت مالک 
توانست انقدر محبوب شود و جالب است که همه مخاطبان 
دلشان می خواســت این کاراکتر با وجود خشونت هایی که 
داشت موفق شود با اینکه دروغ می گفت، خیانت می کرد و 
حتی آدم می کشت! در واقع چیزی از خشونت نمانده بود که 
مالک به آن تن نداده باشد اما چه اتفاقی می افتد که مخاطب 
دلش می خواهد او برنده شــود؟ به نظرم ما با حذف کردن 
جلوه های خشــونت نمی توانیم گرایشی که در جامعه ایجاد 
می شود را از بین ببریم. به نظر من مالک بازنمایی بسیاری 
از ما آدم ها در زندگی بود. تجربه هایی که تماشاگران سریال 
در زندگی واقعی خود داشــتند که یــک قدرت بیرونی که 
زورش بیشتر است فشار می آورد، تحقیر و سرکوب می کند 
و بــه نوعی توانمندی های مان نادیده گرفته شــده اســت. 
حالا آدم هایی که ســریال را می دیدنــد، مالک را نمادی از 
آن قدرتی می دیدند که باید انتقــام می گرفت، بنابراین به 
مالک حق می دادند و دوســت داشتند هر طور شده انتقام 
تمام توهین ها و تحقیرها و فشارها و نادیده گرفته شدن ها 

را بگیرد.
او در عین حال بر این مسئله تاکید کرد که نباید خشونت 

را از آثار نمایشی حذف کرد.
وی اظهار کرد: به نظرم خیلی ســوال درستی است که 
مــا بگوییم چه اتفاقــی افتاده که مردم انقدر به تماشــای 
ســریال هایی چون قورباغــه، زخــم کاری و ... و همچنین 
فیلم هایی مثل ابد و یک روز، متری شش و نیم و خیلی آثار 
دیگر که خشونت بار هستند رغبت نشان می دهند. درواقع 

در همه این آثار گرایشــی از آدمی اســت که همواره برای 
حفظ خانواده اش تلاش می کند و در ازای این ماجرا هزینه 
می دهد که شــاید این، جریان واقعی بســیاری از آدم های 

زندگی ما باشد که از دیدنشان لذت می برند.
خشونت را باید دید و دلایلش را پیدا کرد

این جامعه شناس سپس خاطرنشان کرد: به نظرم خشونت 
را باید دید و دلایلش را پیدا کرد. حذف کردن خشــونت به 
معنی حذف کردن ظواهر ناشی از خشونت نیست، ما ظواهر 
خشــونت را حذف می کنیم اما بــه اینکه چه چیزی به این 
خشــونت ها دامن می زند توجه نمی کنیم؛ در حالی که که 
به نظرم این سطح فقر و نابرابری، این همه گرایش به طبقه 
بندی، اهمیت سرمایه داری، نادیده گرفتن آدم ها و ... افراد 
را به این ســمت می برد که وقتی می بیند آدمی پیدا شــده 
که فیلمی می ســازد که انگار می فهمد چه چیزی مخاطب 
را آزار می دهد، اثرش برای مخاطب جذاب می شــود. انگار 
آدم ها در این فیلم ها شــنیده می شوند و این شنیده شدن 
برایشان لذت دارد، بنابراین آثاری که با خشونت همراه است 

را دنبال می کنند.
در رسانه ملی ما تک صدایی است

فریدونی درباره انتقاد از فضای ســازمان صداوسیما این 
رسانه را دارای ویژگی های یک رسانه ملی ندانست و گفت: 
به عنوان مثال رسانه ملی ما کارشناسانی می آورد که وقتی 
به آنها می گوییم گوشت و مرغ گران شده، می گویند کمتر 
بخورید! یا به عنوان مثال می گوید اگر حالتان خوب نیست 
از این کشور بروید؛ البته ممکن است تلویزیون در برابر این 
مســائل موضع بگیرد ولی رواج این نگرش آنقدر در رسانه 
ملی زیاد شده است. رســانه ملی باید محل بازنمایی همه 
صداهای کشــور باشد؛ در صورتی که در رسانه ملی ما تک 

صدایی است و این بسیار شرایط را دشوار می کند.
وی همچنین تصریــح کرد: اکنون دســت کم من در 
جایگاهی نیستم که بگویم تمام این فیلم و سریال ها را پاک 
کنید و هیچ کدام نباشند چون همه آنها بد هستند. ما باید 
ریشه های خشــونت را پیدا کنیم و قوانین و چارچوب های 
تربیتی مان را بررســی کنیم که چه چیزی باعث این همه 
خشونت شده اســت. فرض مثال اگر ما این فیلم  و سریال 
ها را نسازیم آیا خشونت از بین می رود؟ خدا را شکر که ما 
الان می توانیم این خشــونت ها را در فیلم و سریال هایمان 
ببینیم. متاسفانه خشونت در کتاب درسی، فرهنگ، رسانه 

ملی، قوانین، خانواده و مدارس ما به شــدت جریان دارد و 
بازنمایی اش در لحظه به لحظه این اجتماع دیده می شود. 
چرا برای آن ها کسی فریاد نمی زند. ما باید قبول کنیم که 
خشونت در جامعه ما وجود دارد. با این همه بالاخره آیا جزو 
وظایف ســینما و تلویزیون هست که این معضلات را نشان 
بدهد یا خیر؟ یا اینکه ما همیشه باید فیلم و سریال های زرد 
و ســرگرم کننده بسازیم که البته قطعا هر تم، طرفداران و 

ارزشمندی های خودش را دارد.
دستشان درد نکند خشونت را در کارهایشان 

نشان می دهند
فریدونی ســپس تاکید کرد: من واقعاً منکر خشــونت 
نیســتم و با خودم می گویم ای کاش این کارها باعث شود 
برخی آدم ها کمی به خودشــان بیایند. اتفاقاً دستشان درد 
نکند کسانی که راجع به خشونت، فیلم و سریال می سازند 
و نشان می دهند. ما اگر از افرادی باشیم که آگاه به موضوع 
باشــیم و بتوانیم به عنوان سرنخ از این آثار استفاده کنیم، 
می فهمیم که در جامعه چه اتفاقاتی می افتد. از دیدگاه من 
جای این نگرانی هســت که تنها نقطه ای هم که می توانیم 
کمی مشکلات جامعه را در حوزه خشونت نشان بدهیم و آن 
هم شبکه نمایش خانگی و سینماست، هم گرفته شود. من 
شخصا به این فیلم و سریال ها احترام می گذارم و خوشحالم 
که آدم هایی آمدند که آثاری می سازند که فقط حول جریان 
عشق و مسائل عشقی نمی چرخند و سوژه های ارزشمند و 

واقعی را در جامعه پیدا می کنند.
مشکل جدی در دسترس بودن این آثار 

برای همه گروه های سنی است
این جامعه شــناس در عیــن حال به فرهنگ ســازی 
گروه های ســنی در جامعه برای تماشــای آثار نمایشــی 
خشونت بار تاکید کرد و گفت: مشکل جدی که وجود دارد 
در دســترس بودن این آثار برای همه گروه های سنی است 
که به نظرم خیلی اشتباه است و باید فرهنگ سازی شود که 
گروه های خاص ســنی چطور به این آثار دسترسی نداشته 
باشند. به عنوان مثال در سریال زخم کاری نوشته شده بود 
که زیر ۱۵ سال کار را نبینند اما من نمی دانم در خانواده ها 

چقدر فرهنگ سازی شده بود.
شبکه نمایش خانگی فرصت انتخاب می دهد

فریدونی در پایــان گفت و گوی خود با ایســنا درباره 
این دیدگاه که چقدر مردم این روزها خشــونت می طلبند 
که باعث شده فیلمســازان شبکه نمایش خانگی به سمت 
این تم بروند و اینکه چقدر خود فیلمسازان، ذائقه مردم را 
تغییر داده اند معتقد اســت: بعد از مدت ها شبکه نمایش 
خانگی فرصت انتخاب برای آدم ها آورده اســت و اگر این 
فرصت ها بیش از این هم وجود داشت، مردم بازنمایی های 
زندگی واقعی شــان را انتخاب می کردند و این اتفاق به این 
معنی نیست که گونه های دیگری از فیلم و سریال ها دیده 
نمی شــوند، کما اینکه آثار طنز نیــز فروش های میلیاردی 
دارنــد. درواقع آدم ها در موقعیت های مختلف انتخاب های 
متفاوتی دارند که همین شبکه ها این فرصت را فراهم کرده 

اند. 
او گفت: در همین شبکه ها آثار طنزی هم دیده می شود 
که مخاطبــان خودش را دارد، بنابرایــن من فکر نمی کنم 
فیلمســاز ذائقه مردم را تغییر داده باشد بلکه در اینجا یک 
امکان بــروز و ظهور انتخاب ها را می بینیم به همین خاطر 
معتقد به این موضوع نیســتم. در واقع فیلمسازان ما دایره 
انتخاب های گسترده تری برای مردم می آورند و آدم ها هم 

انتخاب می کنند.

خشونت خوب نیست اما نباید آن را از آثار نمایشی حذف کرد

خشونت هایی از جنس سریال های صداوسیما
پیکاری برای رهایی از سایه سرکش ناخودآگاه

اشکان رهگذر

کوتــاه  انیمیشــن  چــرا   
»گذشــته« مهــم اســت؟! 
اگر بخواهم جواب درســتی 
بدهــم  ســؤال  ایــن  بــه 
صادقانــه  تــلاش  از  بایــد 
پنج ســاله حمیــد محمدی 
برای  ازخودگذشــتگی اش  و 
ســاخت فیلمــش که خوب 

درکش می کنم بگذرم و به خود فیلم بپردازم.
»گذشته« موضوعی مهم دارد، کنکاش در خاطراتی که در عمیق ترین سطوح 
ناخودآگاه ما رخنه کرده و آینده ســاز می شوند، »گذشته« زندگی مردی را به 
چالش می کشــد که با همین عناصر در پیکار اســت و در تلاش است تا راهی 
برای رهایی از سایه ســرکش ناخودآگاهش پیدا کند. حمید محمدی در این 
فیلم تلاش کرده تا داســتان خود را با عناصر ناخودآگاه یونگ تطبیق دهد و 
به ما هشدار دهد چنانچه نتوانیم پرسونای خود را از شر سایه ای که سرکشی 
می کند رهاسازیم عاقبت تباهی در انتظار ماست و چنانچه با آگاهی به آنچه بر 

ما تأثیر گذاشته است در زندگی قدم برداریم معقول خواهیم ماند.
اما چنانچه از مفاهیم روان شــناختی که در فیلم جای گرفته اســت بگذریم 
تکنیک ســاخت »گذشــته« موردتوجه قرار می گیرد، شاید کمتر کسی بداند 
که ساخت یک اثر استاپ موشــن چه مشقت هایی دارد و تنها عشق هنرمند 
به این گونه از بیان هنری اســت که او را تشــویق به مواجه با چنین تکنیکی 
از ساخت انیمیشن می کند، حمید محمدی و تیم سازنده »گذشته« به خوبی 
در ارائــه فیلمی که از منظر تکنیکی موفق اســت برآمده اند، منظور از موفق 
این اســت که تمامی عناصر در»گذشــته« به خوبی کنار هــم قرارگرفته اند، 
فضاســازی ها، عروســک ها و جلوه های ویژه همه متعلق به جهان همین فیلم 
هستند و اصطلاحاً هیچ کجای این فیلم به تنش زار نمی زند، از آن »گذشته« 
انتخاب اســتراتژیک کارگردان در انتخاب فضایی نوآر در بســتر ایرانی حس 
اســرارآمیز فیلم را دوچندان کرده است، هم نشــانی از »گذشته« دارد و هم 

برای ما آشناست.
پیکاری برای رهایی از سایه سرکش ناخودآگاه 

شــاید اگر این داستان در بستر امروزی تعریف می شــد تأثیرگذاری کمتری 
داشــت، حضور شخصیت در چنین موقعیتی او را اســرارآمیزتر و خردمندتر 
نشان می دهد، شاید به همین دلیل که در دهه های ۲۰ تا ۴۰ در تاریخ ادبیات 
شــاهد انقلابی در عرصه ادبیات و عصر روشــنفکری در ایران هستیم و شاید 
به این دلیل که داســتان های صادق هدایت را با این شکل و شمایل در ذهن 
خود ســاخته ایم که صدالبته تأثیر جهان سورئال صادق هدایت را نیز در فیلم 

می بینیم.
در پایان امیدوارم حمید محمدی و حمید محمدی ها بیشــتر فیلم بسازند و 
انیمیشــن کوتاه ایرانی که لیاقت و شــأن خود را سال هاست به اثبات رسانده 
است بیشتر موردتوجه قرار بگیرد و نهادهای مربوطه که وظیفه سرمایه گذاری 
در چنین فیلم هایی را دارند شرایط را سامان دهند تا چنین هنرمندانی تا این 
حد برای ساخت هر اثر متحمل مشکلات نشوند و به جای جنگیدن برای فیلم 

ساختن وقت و انرژی خود را صرف فرآیند خلاقه فیلم سازی کنند.

»شکستن« بهترین فیلم جشنواره برزیل شد
فیلم کوتاه »شکســتن« در 
جایزه  برزیل  فیلم  جشنواره 
بهتریــن اثر این فســتیوال 
را دریافت کــرد. به گزارش 
خبرآنلایــن، فیلــم کوتــاه 
و  نویسندگی  به  »شکستن« 
بردبار  محمدرضا  کارگردانی 
تهیه کنندگــی محمدرضا  و 

یعقوب زاده در جشنواره فیلم برزیل که روز گذشته ۲۵ اکتبر)دوشنبه ۳ مهر( 
برگزار شــد علاوه بر کاندید در پنج رشته، جایزه بهترین فیلم و بهترین تریلر 

این فستیوال را از آن خود کرد.
این جشنواره اولین حضور بین المللی »شکستن« محسوب می شود. این فیلم 
به تازگی در جشــنواره فیلم هند نیز پذیرفته شده و بزودی در این فستیوال 

روی پرده خواهد رفت.
نگین صدق گویا، سام نوری، شــهلا رحیمی، آزاده سعیدی، امیرعلی موسوی 
بازیگرانی هســتند که در »شکســتن« به ایفای نقــش پرداخته اند. این فیلم 
مضمونی معمایی و پلیســی دارد و در خلاصه داستان آن آمده است: آنچه که 

در عشق به نمایش گذاشته شده یک خیانت است، نه یک مهر… .

آخرین فروش فیلم ها به روایت آمار 
ســینمای ایران پس از یک ســال و نیم رکود در حالی در انتظار رونق گرفتن 
گیشه است که »دینامیت« با فروش بیش از ۱۷ میلیارد تومان پرفروش ترین 

فیلم سال تاکنون است.
به گزارش ایســنا، از ابتدای تیر امســال که فیلم »دینامیت « بالاخره پس از 
کش و قوس های فراوان راهی اکران شــد تا جبران شکســت پنج فیلم اکران 
نــوروزی را کند، چهار ماه میگــذرد و بجز همین فیلم کمدی بقیه فیلم هایی 
که اکران شــدند نتوانستند در حد مطلوب مخاطبی جذب کنند و حالا چشم 
امید سینمادارها به» قهرمان« اصغر فرهادی و نیز »گشت سه« است که البته 
مشخص نیست تکلیف این فیلم دوم با وجود داشتن پروانه نمایش چه می شود.
در سامانه مدیریت فروش و اکران فروش سال ۱۴۰۰ تاکنون حدود ۲۶ میلیارد 
تومان با حضور بیش از یک میلیون و ۲۰۰ هزار نفر تماشاگر ثبت شده است.

به دلیل شرایط کرونایی فیلم هایی که از ابتدای امسال روی پرده رفتند همچنان 
در برخی سینماها در حال اکران هستند ولی از بین فیلمهایی که مدتی قبل 
روی پرده رفتند »دینامیت« ساخته مسعود اطیابی تاکنون ۱۷ میلیارد و ۴۳۰ 
میلیون تومان فروش داشته و فیلم» درخت گردو« به کارگردانی محمدحسین 

مهدویان نیز دو میلیارد و ۷۰۰ میلیون تومان بلیت فروخته است.
فیلم »پوســت« ســاخته برادران ارک هم تاکنون ۳۵۰ میلیون تومان فروش 
داشته و بسیاری از سینمادارها امیدوارند با استقبالی که مخاطب در روزهای 
گذشــته از سینما داشــته، اکران فیلم های جدید گیشه را رونق دهد و میزان 

فروش فیلمهای قدیمی تر نیز افزایش یابد.
سخنگوی انجمن سینماداران اخیرا از رییس سازمان سینمایی درخواست کرد 
که طبق برنامه ریزی قبلی شرایط اکران همزمان دو فیلم »قهرمان « و »گشت 
ســه« را از تاریخ پنجم آبان ماه فراهم کند ولــی فعلا فقط اکران فیلم اصغر 

فرهادی از فردا قطعی است.

نامزدهای بهترین فیلمبرداری سال سینما معرفی شدند
نامزدهــای بخــش رقابتــی اصلی فیلم هــای بلنــد جشــنواره کمراایمج 
فیلمبــرداری هنــر  ســال  برترین هــای  از  تجلیــل  ویــژه   لهســتان، 

 معرفی شدند.
به گزارش ایســنا، در فهرســت نامزدهای بخش رقابتی بهترین فیلمبرداری 
امســال نیز فیلم های »بلفاست« ساخته »کنت برانا« با فیلمبرداری »هریس 
زامبارلوکس«، »تل ماسه« ســاخته »دنیس ویلنوو« با فیلمبرداری »گرگ 
فریزر«، »گزارش فرانسوی« ساخته »وس اندرسون« با فیلمبرداری »رابرت 
یومــان«،  »آخرین دوئل« به کارگردانی »ریدلی اســکات« و با فیلمبرداری 
»داریوژ ولســکی«،  »تراژدی مکبث« ساخته »جوئل کوئن« و با فیلمبرداری 
»برونــو دلبونه«،  »حیوانات« ســاخته »نبیــل بن یدیر« بــا فیلمبرداری 
»فرانک فن دن ایدن«، »C’mon C’mon« ســاخته »مایک میلس« و با 
فیلمبرداری »رابی رایان«، »هشــت برای نقره« به کارگردانی و فیلمبرداری 
»شن الیس«، »پادشاه فراری« ســاخته »ماتئوس راکوویچ« با فیلمبرداری 
»جک پادگورسکی«، »هینترلند« ساخته »استفن راکوویچ« با فیلمبرداری 
»بندیکــت نونفلس«، »پادشــاه ریچارد« به کارگردانــی »رینالدو مارکوس 
گرین« و فیلمبرداری »رابرت السویت«، »آخرین اعدام« ساخته »فرانسسکا 
استونکل« با فیلمبرداری »نیکلای فن گراونتیز« و »احترام« ساخته »لیس 
تامی« با فیلمرداری »کرامر مورگنتو«، ۱۳ فیلممی هســتند که برای کسب 
جایزه قورباغه طلایی بهترین فیلمبرداری سال در جشنواره کمرایمج ۲۰۲۱ 

رقابت می کنند.

نگاه

اخبار کوتاه 

در شــرایطی که هنوز یک سال هم از ثبت 
جشــنواره جهانــی فیلم فجر بــه عنوان یکی 
از جشــنواره های الــف دنیا در کنفدراســیون 
فیلــم -فیاپف-  تهیه کننــدگان  بین المللــی 
نمی گذرد، این رویداد با بخش ملی جشــنواره 
فجر ادغام و آینده برگزاری آن دچار ابهام شده 

است.
به گزارش ایســنا، اردیبهشت امسال بود که 
همزمان با برگزاری ســی و هشتمین جشنواره 
جهانــی فیلم فجــر به دبیــری محمدمهدی 
عســگرپور که پس از یکســال تعویق به خاطر 
کرونــا، اواخر اردیبهشــت و به ســیاق چند 
ســال قبل، جدا از جشــنواره ملی برگزار شد، 
خبر رســید که این رویداد به عنــوان یکی از 
جشــنواره های الف دنیا در »فیاپف« ثبت شده 
اســت. دســت اندرکاران این رویــداد و برخی 
کارشناسان سینما این اتفاق را با اهمیت و برای 

سینمای ایران اتفاقی مهم قلمداد کردند.
امــا در همان زمان بحث هایــی مطرح بود 
که اگر در دولت جدیــد تصمیم های تازه تری 
برای این رویداد درنظر گرفته شــود چه اتفاقی 
می افتــد.   در آن مقطع بیشــتر تاریخ و زمان 
برگزاری یا نام جشــنواره مطرح بود، ولی حالا 
پس از چند ســال به خانه اول یعنی برگزاری 
همزمان دو بخش ملی و بین المللی جشــنواره 

فجر برگشته ایم.
خرداد ماه امســال محمدمهدی عسگرپور 
آخرین دبیر این رویداد در گفتگویی با ایســنا 
اعلام کرده بود که تاریخ برگزاری این جشنواره 

بــا توجه به ثبــت در یک فدراســیون جهانی 
نمی تواند متغیر باشــد و فصل بهــار و به طور 
مشــخص ماه خــرداد به دلایل متعــدد زمان 

مناسبی برای این رویداد سینمایی است.
او حتی درباره تناقضی که بر ســر عدد دوره 
برگزاری جشنواره جهانی با سال های برپایی آن 
وجود داشــت نیز گفته بود که برای فیاف عدد 
خیلی مسئله نیست. اما نکته مهمی که عسگرپور 
به آن اشاره داشت این بود که باید ببینیم دولت 
بعد چقدر اهل مذاکره است و تصمیم گیری ها 

چطور پیش می رود.  
او گفتــه بود که ما دیگر وارد یک باشــگاه 
جهانی شــده ایم که برای ورود به آن مراتبی را 
طی کرده ایم و این اتفاق در اقتصاد ســینمای 
ایران هم می تواند اثرگذار باشد. او تاکید داشت 
که ما در کشوری زندگی می کنیم که مدیریت 
جدید می تواند تمام توافقات را ملغی کند و حالا 
ادغام دوباره جشنواره جهانی و ملی فجر تحت 
عنوان جشنواره بین المللی فیلم فجر این سوال 
را به همراه دارد که آیا زمان برگزاری جشنواره 
برای حفظ ثبت جهانی آن به بهار تغیر می کند؟ 
آیا ثبت جهانی در رده جشنواره های الف با این 
ادغام و برگزاری در بهمن ماه چه سرنوشتی پیدا 
می کند؟ و نکته مهم تر اینکه مهمترین رویداد 
هنری کشور با برند فجر تا چه زمانی دستخوش 

تغییرات مدیریتی خواهد بود؟
اما متن خبر رسمی که امروز از سوی روابط 
عمومی سازمان سینمایی منتشر شد بدین شرح 

بود:

جشنواره های ملی و جهانی فیلم فجر پس از 
پنج دوره برگزاری مجزا از سال آینده )۱۴۰۱( 

به صورت یکپارچه و واحد برگزار می شوند.
محمد خزاعی معاون وزیر فرهنگ و ارشــاد 
اسلامی و رئیس سازمان سینمایی با اعلام این 
خبر افزود: برگزاری همزمان این رویداد مهم و 
راهبردی سینمای ایران در سالگرد جشن های 
فجر انقلاب اســلامی با هم افزایی ظرفیت ها، 
قطعا، فرصت های کاربــردی مضاعفی را برای 
بهره مندی جامعه ســینمایی، اقشــار مختلف 
مردم، ســینماگران و میهمانان خارجی فراهم 

می آورد.
وی ادامه داد: همه ساله در سالروز انقلاب و 
در پوشش جشــن های متنوع آن شاهد حضور 
میهمانان، شخصیت های فرهنگی و سیاسی و 
حضور چشمگیر رســانه های خارجی در کشور 
هستیم. بدیهی است با برنامه ریزی های دقیق و 
هدفمند، جشنواره بین المللی فیلم فجر می تواند 
از این مزیت ها و فرصت ها بهره برداری نماید.

خزاعی افزود: ســینمای نویــن ایران یعنی 
ســینمای پــس از انقلاب بــا تمامی فــراز و 
فرودهایــش مهــم ترین نقش را در پیشــبرد 
دیپلماسی عمومی جمهوری اسلامی ایفا نموده و 
حضور میهمانان خارجی و ملاحظه بی واسطه 
آنها از اقبال مردم نســبت به جشــنواره فجر و 
سینما، تصویر بی بدیلی علیه تبلیغات استکبار 
رســانه ای علیه کشور است و قطعا، این مزیت 
مهم بایــد مورد توجه قرارگرفتــه و با برطرف 
نمودن کاستی های قبلی تقویت گردد و ادغام 

بخش ملی و بین الملل جشــنواره از این حیث 
نیز،  قابل اعتناست.

به گفته وی، برگزاری جشنواره جهانی فجر، 
طی ســال های گذشــته با مدیریت و زحمات 
دلســوزانه عزیــزان: آقایان علیرضــا رضاداد، 
ســیدرضا میرکریمی و محمدمهدی عسگرپور، 
فضاهایی را برای کمک به گسترش روابط بین 
الملل سینما فراهم ساخته است که جای تشکر 

و قدردانی دارد.
معاون وزیر و رئیس ســازمان ســینمایی با 
اشاره به اثرات جشنواره جهانی فجر یادآور شد: 
بدون شــک، از مزیت های نسبی ایجاد شده و 
تجارب ارزنده همکاران خوب مان در این رویداد 

استفاده خواهیم کرد.
وی خاطرنشان ساخت: پیرو بررسی«کارگروه 
مطالعــه و ارزیابــی جشــنواره هــا«؛ و بنا به 
مطالبه های صنوف و ســینماگران کشــور در 
سال های گذشته، سازمان سینمایی به این جمع 
بندی رسیده اســت که برگزاری دو جشنواره 
ملی و جهانی فجر را به صورت یکپارچه تحت 

عنوان«جشنواره بین المللی فیلم فجر« برگزار 
نماید.

محمــد خزاعی اضافه کــرد: با کمک همه 
خانواده سینما و با تعامل گسترده در عرصه های 
ملی و بین المللی، جشــنواره های باشــکوه و 
خاطره انگیزی را همچون ســال های دور برای 

رونق و نشاط سینما و جامعه تدارک ببینیم.
رئیس سازمان سینمایی با اشاره به سرلوحه 
قراردادن محورهایی چــون« خانواده، اخلاق، 
امید » در دوره جدید ســینما  اظهار امیدواری 
کــرد: امیدواریــم بتوانیم در مســیر اعتلای 
ســینمای ملی، »گفتگوهای میان فرهنگی«، 
ایجاد پتانســیل های بالقوه برای تبدیل شدن 
به ویترین ســینمای خاورمیانه، پویایی اقتصاد 
ســینما، روزآمدســازی و ارتقای سطح دانش 
و بینش ســینماگران ایرانــی از طریق تبادل 
تجربه با ســینماگران خارجی، تقویت حضور 
در بازارهای منطقه ای و جهانی و .... با ترســیم 
سیاست های کلیدی و راهبردی مبتنی بر بیانیه 

گام دوم انقلاب گام برداریم.

ابهام در سرنوشت جشنواره ای که ثبت جهانی شد!


